
 
 

 
 

 

 

Forretningsudvalgsmøde mandag den 19. august 2024 kl. 19.30 
Sted: HIK Klubhus  
 

Deltagere: Merethe Jelsbak Raundal, Sol Hansen, Torben Overgaard, Søren 
Danielsen og Helle Fallesen (ref.)  

Afbud: Helene Juul Munch, Per Thygesen, Nina Overgaard Jensen, Marie Hastrup, 
Carsten Dam Hyldal 
 

Referat med kursiv  
 

Dagsorden: 
  

 
1. Godkendelse af dagsorden  

Dagsorden blev godkendt. 

 

2. Orientering fra formanden 
 

2.1 Kontakt i fht. strategisk byrum er: Marie Cecilie Overgaard Nielsen, 

Projektleder, +45 41 85 69 20, Mcon@aarhus.dk, 

bylivogbymiljoe@mtm.aarhus.dk. Arbejdet med helhedsplanen og 

erhvervsparken er stadig Rikke 

 

Rikke er på vej på barsel. Maja kommer tilbage i oktober. 

 

2.2 Støjhandlingsplan 2024 kommet på dagsordenen for møde i Magistraten d. 

20. august 2024. Det forventes at Magistraten sender planen videre til 

Byrådet til politisk behandling. 

Dagsordenen til magistratsmødet kan ses her: Magistraten (aarhus.dk). Under 

punkt 6 findes indstilling til endelig vedtagelse af Støjhandlingsplan 2024 

samt bilag. 

 

Ingen bemærkninger til punktet.    

 

 

2.3 Helhedsplan for Harlev_Status 

Siden dialogmødet den 11. maj 2023 har Aarhus Kommune arbejdet med at 

afdække flere tekniske og strukturelle forhold, som skal danne grundlaget for 

den kommende helhedsplan. Disse forhold er bl.a.: 

 

- Støjdæmpning fra Herning Motorvejen, Stillingvej og E45 

- En robust plan for hvordan der kan blive plads til både regnvand 

og natur 

- Stedslæsning for Harlev og udviklingsområdet 

- Scenarier for hvordan byens udvikles bæredygtigt 

Harlev 19. august 2024 
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- Scenarier for hvordan byen kobles sammen på tværs af 

Stillingvej 

 

Link til projektside for Harlev Helhedsplan: Nyt boligområde i Harlev (aarhus.dk) 

Link til projektsiden for Harlev Erhvervspark: Erhvervspark ved Harlev (aarhus.dk) 
 

Ingen bemærkninger til punktet 

 

3. Punkter til drøftelse:  

3.1 Borgerinddragelse i august og september 2024.  

Fra den 19. august til den 2. september opstiller Aarhus Kommune skilte 

rundt i byen med en QR-kode, hvor du har mulighed for at uploade billeder 

med ønske om, hvor i Harlev, du ønsker, at der skal ske byudvikling. Vi 

håber, at rigtige mange vil give deres input, så vi kan tage det med i det 

videre arbejde med helhedsplanen. Hold øje med skiltene og deltag gerne 

med forslag til forbedringer i byrummet. 

Hvordan støtter vi bedst op om dette?  

 

Det er positivt, at man fra kommunens side har opmærksomhed på en aktiv 

borgerinddragelse.  

 

Det understreges dog, at såfremt der ønskes en aktiv borgerinddragelse skal skiltene ikke 

fjernes før fristen for input udløber. Merethe har italesat dette over for kommunens 

repræsentant. 

 

I forhold at støtte op om projektet lægges et opslag på Facebook med opfordring til at komme 

med forslag til forbedringer i byrummet.   

Tovholder: Marie og Merethe 

 

 

3.2 Netværksmøde for fællesrådene mhb. drøftelse af samarbejdsaftalen 

mellem Aarhus Kommune og Fællesrådene i Aarhus Kommune – se 

bilag 1. 

Arbejdsgruppen vil gerne invitere til et netværksmøde mellem fællesrådene 

i Hjortshøjsalen den 17. september kl. 18:30 – 21:00. Der vil blive 

serveret let forplejning samt kaffe og kage. Vi vil gerne invitere alle fællesråd 

til at deltage i dette møde. Formålet med mødet er at gennemgå i fællesskab 

den hidtidige proces med samarbejdsaftalen samt at få input til det videre 

forløb. Derudover vil vi præsentere det nye digitale mødested 

på www.fællesrådene.dk, som vi er i gang med at udvikle. 

Deadline 1. september på e-mail til faellesraad@mtm.aarhus.dk 

 
Der er brug for mindst to deltagere.  

 

Helle og Merethe deltager. Sol, Marie, Søren og Torben har ikke mulighed for at deltage. 

Merethe skriver rundt til resten af bestyrelsen om mulighed for deltagelse. 

Tovholder: Merethe 

 

 

3.3 Hjemmeside for fællesrådene. Arbejdsgruppen for fællesrådene i Aarhus 

Kommune er påbegyndt udviklingen af en hjemmeside, der fungerer som en 

”mockup”, og vi inviterer fællesrådene med til at udvikle den sammen med 

os. Formålet er at skabe en platform, hvor fællesrådene er synlige og 

borgerne nemt kan finde deres lokale fællesråd. Derudover vil hjemmesiden 

https://aarhus.dk/demokrati/projekter-og-samarbejder/byudvikling/nyt-boligomraade-i-harlev
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mailto:faellesraad@mtm.aarhus.dk


give fællesrådene adgang til redskaber og information samt mulighed for at 

deltage i diskussioner på et lukket forum.  

 

Der er forskellige forslag til et logo for hjemmesiden. De ønsker 

feedback på både hjemmeside og logo: feedback på både idéen og 

logoforslagene. 

Forside: Et interaktivt kort, hvor borgere kan finde deres fællesråd 

med links til de respektive hjemmesider. 

Vidensbase: Links og redskaber til fællesrådene samt information 

om relevante projekter. 

Nyhedsside: Nyheder om emner, der berører flere fællesråd. Vi 

opfordrer alle, der kender til relevante projekter, til at kontakte os 

for at få skriveadgang. 

Lukket forum: En platform, hvor bestyrelsesmedlemmer kan 

kommunikere på tværs af fællesråd, hvilket vil erstatte mailtråde og 

Facebook-grupper. 

 

Det skal undersøges, om en kommende hjemmeside vil kunne bruges til intern kommunikation 

i de enkelte fællesråd og om der indtænkt mulighed for filhåndtering.  

 

Endelig undersøges, om der i arbejdet indtænkes en standardhjemmeside til brug for de 

enkelte fællesråd, der opdateres systematisk.  

Tovholder: Sol  

 

 

3.4 Arbejdsgruppen er, i samarbejde med Festugen og forvaltningen, gået 

i gang med at planlægge et fælles arrangement for fællesrådene i 

forbindelse med Festugen, lørdag den 7. september. Formålet er at øge 

fællesrådenes synlighed over for borgere og politikere samt at hylde og fejre 

mangfoldigheden, sammenholdet og fællesskabet mellem fællesrådene. Vi 

håber bestyrelserne i alle fællesråd vil støtte op om og deltage i dette 

arrangement. Det er en mulighed for at øge synligheden af vores arbejde og 

fejre vores fælles værdier og sammenhold. De, der gerne vil være med i 

planlægningen, bedes kontakte arbejdsgruppen snarest muligt 

på info@faellesraadene.dk 

 

Der er ikke ressourcer til at gå ind i denne opgave. 

 

4. Økonomi 

4.1 Tilskud fra Aarhus Kommune på 20.000 er bevilliget og fremsendt til os.  

 

Ingen bemærkninger 

 
4.2 Kontoen er overdraget til Torben Overgaard. Det har været en virkelig 

langstrakt proces at få overdraget kontoen fra Nordea. Torben har gjort et 

stort stykke arbejde. Der arbejdes nu på at få opdateret medlemslisten og få 

indhentet kontingent. Processen er forsinket grundet overdragelsesprocessen.   

 
Der afventer fortsat adgang til konto. Torben har rykket banken. Han følger op herpå. 

  

Der skal laves en oversigt over betalende medlemmer og registrerede medlemmer. Der er i 

dag ikke overensstemmelse på medlemmerne.   

 

Der skrives et følgebrev til kontingentinddragelse.   

Ansvar: Torben 

https://www.faellesraadene.dk/group-page/digital-identitet/discussion/75616757-7e57-4fab-8647-e08ad96eb25c
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5. Kommunikation og PR 

5.1 Næste nummer af Paraplyen udsendes primo september. Der har været 

arbejdet i udvalget for at få den klar til tiden.  

 

Ingen bemærkninger. 

 

5.2 Næstkommende nummer_Dato og muligt indhold.  

 

Der er forskellige forslag til næste nummer.  

- Kunstprojektet  

- Rådmandsbesøget  

- Det strategisk byrum 

- Forslag til bytur omkring de gamle bygninger i Harlev og historierne bag. Der vil kunne 

rettes henvendelse til Harlevs lokalhistoriske arkiv i forhold til kunne bidrage hertil. 

Tovholder: Marie 

 

6. Byudvikling, natur og miljø 

6.1 Rådmandsbesøg den 19. august. Drøftelse af mødet. Giver det anledning 

til handling? Skal vi f.eks. invitere Nicolaj Bang til gåtur ved Harlev Mølle. 

Andre emner?  

 

Flere borgere kom forbi med input og spørgsmål til Rådmanden.  

  

Rådmanden udtrykte lydhørhed overfor de trafikale og støjmæssige udfordringer i vores 

område.  

 

Det blev aftalt, at Fællesrådet fremsender et notat til Rådmanden omkring udfordringerne og 

ønsker/forslag til håndtering heraf.     

Tovholder: Helle 

 

6.2 Strategisk Byrum. Status var i juni – at der er dialog med erhvervsdrivende 

i området om muligheden for at ”afgive” jord til projektet. Status efter besøg 

af rådmanden – kræver det handling? 

  

De to erhvervsdrivende - Meny og ejer af parkeringspladsen overfor skolen, ønsker ikke at 

afgive jord/areal til projektet, så der arbejdes til skel. 

 

Der ses mulighederne i at aktivere det kommunale areal ved siden af skolen. Måske vil der 

være mulighed for at de resterende penge kan bruges til etableringen af et ”byrum” i 

byparken. 

Tovholder: Merethe 

 

7. Infrastruktur og erhverv 

7.1 Aftalen om Grøn Mobilitetsplan. Den 7. august nåede et flertal af byrådets 

partier til enighed om en grøn mobilitetsplan, der skal give århusianerne 

bedre alternativer til bilen. Inden aftalen udmøntes i praksis skal der 

gennemføres en ambitiøs borgerdialog, hvor aarhusianerne, erhvervslivet og 

foreninger får mulighed for at komme med input til de initiativer, som et 

flertal i byrådet foreslår sat i værk. Handling fra os?  

Trafikaftalen ligger på vores hjemmeside: https://www.harlevfr.dk/wp/aftale-

om-groen-mobilitetsplan-aarhus-kommune/ 

 

https://www.harlevfr.dk/wp/aftale-om-groen-mobilitetsplan-aarhus-kommune/
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Der afventes konkret igangsættelse af borgerinddragelse 

 

   

7.2 Prioritering af anlægsønsker i Harlev og omegn. Sol har udarbejdet en 

nyetableret/opdateret liste.  

 

Sættes på dagsordenen til næste møde.  

 

Det er obs på de punkter, der fremsendes til rådmanden i forlængelse af besøget d. 19. 

august. – se punkt 6 ovenfor. 

 

 

8. Fællesskaber på tværs / fællesskabets by  

8.1 EU-valgdebat_kimen til nyt arrangement blev sået denne gang om 

generationskløfter og spørgsmålet om, hvorvidt vi tager ved lære af historien 

og respekter både det levede liv og de kommende generationer. Der er endnu 

ikke fastsat en dato for det arrangement. Tovholder? Marie og Merethe 

 
Der er for nuværende ikke et arrangement planlagt.  

 

   
8.2 Nyt tilbud for unge mellem 13-18 år og består af aktiviteter i lokalområdet. 

4. september er vi inviteret til møde kl. 16.30-18.00 i kantinen, 

Næshøjskolen. Hvem deltager? Nogle vi skal invitere med? 

 

Marie deltager. 

 

Marie har været i dialog med tovholderen fra Sport og Fritid omkring muligheden for, at 

hendes datter deltager i mødet som del af målgruppen for et kommende tilbud.  

 

Tilbagemeldingen herpå er, at det første møde primært omhandler organiseringen af det nye 

tilbud, bestyrelsessammensætning m.m. 

 

Så snart man er længere i processen, vil man meget gerne inddrage de unge i forhold til det 

konkrete indhold af tilbuddet.          

 
8.3 Kunst i Harlev_møde den 19. august. Hvem deltager i den videre proces? 

 

Hanne Sørensen fra Harlev Kunstforening, Marie Overgaard Nielsen fra Byliv og Bymiljø, 

Merete, Marie og Helene gik en rundtur i Harlev, og så på såvel den eksisterende kunst i byen 

som egnede nye steder. 

 

Der er fokus på sikringen af en reel inddragende proces.  

 

Fra kommunens side er det et krav, at Billedkunstudvalget skal ind over i forhold til at sikre 

det faglige udtryk.     

 

Der skal tages kontakt til Fælleskaberne på Tværs og bibliotektet. Der kan også indtænkes evt. 

lokale kunstnere. 

 

Der skal laves et FB-opslag med opfordring til at byens borgere kommer med gode ideer.  

Tovholder: Helene, Marie og (Merethe) 

 



8.4 Metaldetektor-arrangement for børn og unge v. detektorfører Michael 

Rønde_ Intet er sket – kan vi aktivere idéen sammen med andre? Beslutning 

fra sidst: Merethe tager den indledende dialog med Michael. Helle er tovholder 

på muligt arrangement.  

 

Der rettes henvendelse til Michael i forhold til, om han har planer om et 

metaldektorarrangement, og i givet fald ønske om et indlæg herom i en kommende udgave af  

Paraplyen  

Tovholder: Helle 

 
8.5 Arbejdsgruppe for mødested i Byparken. Beslutning fra sidste møde: I 

den kommende version af Paraplyen søger vi efter frivillige, der vil indgå i en 

arbejdsgruppe omkring udviklingen af Byparken. På baggrund af henvendelser 

lægges en plan for den videre proces. Vi har en aktiv, der allerede har meldt 

sig. Hvad gør vi her fra? En tovholder, ”holde liv i idéen” ved at indtænke den 

i helhedsplanen. 

Tovholder: Helle 

 
9 Eventuelt 

 

Mødedatoer for 2024: (skal vi ændre datoerne til mandage?) 

Onsdag den 23. oktober kl. 19.30 (Hos Nina) 

onsdag den 4. december kl. 19.30 (Hos Sol).    

 

De planlagte møder fastholdes.  

 

Mødet d. 23. oktober holdes hos Helle  
 
Sol oplyser, at Labing har fået bevilliget en elcykel fra Region Midt til brug for områdets 

borgere. 

 

Sol har skrevet til kommunen omkring en sti mellem Labing og Kringlen. Lodsejerne har 

tilkendegivet at være positive overfor forslaget  

 

Bilag 1:  
 
Kære alle, 

I arbejdsgruppen er vi i gang med at evaluere Fællesrådsseminaret og drøfte det videre arbejde 
samt processen med samarbejdsaftalen. Det er tydeligt, at der er behov for at få afklaret byrådets 
holdning til de krav, der stilles til fællesrådene. Endnu vigtigere er det at sikre politisk opbakning til 
fællesrådenes ønsker, både materielle og immaterielle, samt at skabe klarhed og enighed om 
succeskriterierne for samarbejdet. En ny samarbejdsaftale skal styrke dialogen og samarbejdet 
mellem fællesrådene og Aarhus Kommune, så borgerinddragelsen bliver mere effektiv og 
inkluderende. 

Fællesrådene har deres rødder i borgernes behov for at have en stemme i lokale anliggender og 
beslutningsprocesser. De opstod organisk som autonome interesseorganisationer, drevet af lokale 
initiativer og borgerengagement med det formål at sikre, at den lokale stemme blev hørt. Gennem 
årene har fællesrådene udviklet sig forskelligt, afhængigt af de specifikke behov og kulturer i de 
respektive lokalsamfund, de repræsenterer. Denne mangfoldighed afspejler de forskellige sociale, 
økonomiske og kulturelle kontekster, som de forskellige områder i Aarhus har. 

Fællesrådenes eksistens og funktion er tæt forbundet med principperne om civilsamfund og 
nærdemokrati, da de fremmer aktivt borgerengagement ved at give en platform for at deltage i 



kommunale beslutninger, der påvirker lokalsamfundet. Fællesrådenes dybe forankring og 
kendskab til lokalsamfundenes institutioner, foreninger, erhvervsliv og borgere betyder, at de kan 
identificere og italesætte fælles ønsker og behov i lokalområderne. Fællesrådene fungerer derfor 
som et lokalt talerør, der bidrager med et bredere perspektiv end den enkelte borgers synspunkt. 

Gennem fællesrådenes involvering i kommunale beslutningsprocesser kan vi sikre nærdemokrati, 
så beslutninger træffes tættere på dem, de berører. Dette øger relevansen og legitimiteten af de 
politiske beslutninger samt fremmer større transparens og ansvarlighed i den kommunale 
forvaltning, da beslutninger og processer bliver mere synlige for borgerne. 

For at opnå dette skal vi sikre gennemsigtighed, tidlig involvering og tildeling af nødvendige 
ressourcer. Fællesrådene skal have bedre adgang til information og mulighed for at følge med i og 
påvirke kommunens beslutningsprocesser. Dette sikrer, at lokale synspunkter og viden bliver en 
integreret del af kommunale beslutninger, hvilket styrker medborgerskabet og det lokale 
engagement. Ved at formalisere og konkretisere samarbejdet mellem fællesrådene og kommunen 
kan vi forbedre rammerne for borgerinddragelse. 

I arbejdsgruppen har vi reflekteret over den fremadrettede proces og de områder, hvor vi kan 
arbejde på at synliggøre fællesrådene udadtil og styrke fællesskabet mellem os. 

Mens vi afventer en politisk afklaring i Teknisk Udvalg angående de politiske krav til fællesrådene, 
håber vi på en politisk tilkendegivelse af støtte til fællesrådenes ønsker om samarbejde og vi ser 
frem til at videreføre det konstruktive samarbejde med forvaltningen, når den politiske dagsorden 
er afklaret. Et samarbejde, der siden etableringen af den nye afdeling for Medborgerskab, har 
været præget af ligeværdig, åben og hyppig dialog, hvor arbejdsgruppen er blevet mødt med 
imødekommenhed og lydhørhed. 

For at skabe klarhed og overblik over forløbet hidtil har vi udarbejdet en struktureret redegørelse 
baseret på referater, bilag, mails og PowerPoint-præsentationer siden opstarten af processen med 
revision af samarbejdsaftalen i 2021. Redegørelsen er vedhæftet denne e-mail. 

  

Netværksmøde for fællesrådene 

Arbejdsgruppen vil gerne invitere til et netværksmøde mellem fællesrådene i Hjortshøjsalen den 
17. september kl. 18:30 – 21:00. Der vil blive serveret let forplejning samt kaffe og kage. Vi vil 
gerne invitere alle fællesråd til at deltage i dette møde. Formålet med mødet er at gennemgå i 
fællesskab den hidtidige proces med samarbejdsaftalen samt at få input til det videre forløb. 
Derudover vil vi præsentere det nye digitale mødested på www.fællesrådene.dk, som vi er i gang 
med at udvikle. 

Dette er en vigtig mulighed for at dele erfaringer, diskutere udfordringer og sammen udvikle 
konkrete forslag til, hvordan vi kan styrke vores samarbejde fremadrettet. Vi ser frem til en 
konstruktiv og inspirerende dialog og håber på deltagelse fra alle fællesråd. 

Af hensyn til pladsen på stedet er der mulighed for, at hvert fællesråd kan sende to 
repræsentanter. Vi beder om tilmelding senest den 1. september, så vi kan sikre tilstrækkelig 
forplejning. Tilmelding kan ske via e-mail til faellesraad@mtm.aarhus.dk 

  

Ny hjemmeside 

Vi har påbegyndt udviklingen af en hjemmeside, der fungerer som en mockup (udkast), og vi 
inviterer jer til at udvikle den sammen med os. Formålet er at skabe en platform, hvor fællesrådene 
er synlige og borgerne nemt kan finde deres lokale fællesråd. Derudover vil hjemmesiden give 
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fællesrådene adgang til redskaber og information samt mulighed for at deltage i diskussioner på et 
lukket forum. Da vi næsten lige er gået i gang med hjemmesiden, er der en del "placeholder" links 
på siden. 

Denne tilgang er hurtigere end at afvente den kommunale proces, da sidstnævnte kræver politisk 
enighed om allokering af budgetmidler. Vi håber dermed at kunne påvirke det endelige produkt, 
som kommunen forhåbentlig vil producere i fremtiden. Ved at samarbejde om denne mockup kan 
vi sikre, at hjemmesiden imødekommer vores behov og fungerer optimalt for både fællesråd og 
borgere. 

Vores idéer til hjemmesiden inkluderer: 

1. Forside: Et interaktivt kort, hvor borgere kan finde deres fællesråd med links til de 
respektive hjemmesider. 

2. Vidensbase: Links og redskaber til fællesrådene samt information om relevante 
projekter. 

3. Nyhedsside: Nyheder om emner, der berører flere fællesråd. Vi opfordrer alle, der 
kender til relevante projekter, til at kontakte os for at få skriveadgang. 

4. Lukket forum: En platform, hvor bestyrelsesmedlemmer kan kommunikere på tværs af 
fællesråd, hvilket vil erstatte mailtråde og Facebook-grupper. 

  

Festugen 

Arbejdsgruppen er, i samarbejde med Festugen og forvaltningen, gået i gang med at planlægge 
et fælles arrangement for fællesrådene i forbindelse med Festugen, lørdag den 7. 
september. Formålet er at øge fællesrådenes synlighed over for borgere og politikere samt at 
hylde og fejre mangfoldigheden, sammenholdet og fællesskabet mellem fællesrådene. 

Vi er i øjeblikket ved at undersøge muligheden for at afholde arrangementet på Rådhuspladsen. 
Skulle dette ikke lade sig gøre, vil vi finde et andet centralt sted i byen. Vi arbejder aktivt med at 
generere idéer til dagsplanen, aktiviteterne og de fysiske rammer. Formålet er at skabe et 
mødested, hvor borgerne kan møde deres fællesråd, og hvor fællesrådene kan mødes under 
uformelle rammer for at fejre fællesskabet på tværs af lokalsamfundene. 

Blandt de ideer, vi har, er en udendørs udstilling, hvor borgerne kan bevæge sig mellem billeder og 
beskrivelser, udvalgt af fællesrådene, som repræsenterer deres respektive lokalområder. En 
anden idé er et tegneområde, hvor børn kan tegne deres forestillinger om deres bydel, mens 
forældrene har mulighed for at tale med repræsentanter fra deres lokale fællesråd. 

Vi håber bestyrelserne i alle fællesråd vil støtte op om og deltage i dette arrangement. Det er en 
mulighed for at øge synligheden af vores arbejde og fejre vores fælles værdier og sammenhold. 
De, der gerne vil være med i planlægningen, bedes kontakte arbejdsgruppen snarest muligt 
på info@faellesraadene.dk 

  

Derudover har vi lavet forskellige forslag til et logo for hjemmesiden og ønsker jeres feedback på 
både idéen og logoforslagene. 

  

Vi håber I vil kontakte os, hvis I har tid og lyst til at hjælpe med at gøre fællesrådene mere synlige 

God sommer ☺ 

mailto:info@faellesraadene.dk
https://www.faellesraadene.dk/group-page/digital-identitet/discussion/75616757-7e57-4fab-8647-e08ad96eb25c
https://www.faellesraadene.dk/group-page/digital-identitet/discussion/75616757-7e57-4fab-8647-e08ad96eb25c


 

Med venlig hilsen 

Robert, Henrik, Søren og Karen 

Arbejdsgruppen 

  
Med venlig hilsen, 
Karen Yde 

Stavtrup Fællesråd 

41 98 99 08 

www.stavtrup.dk 

  

 
     

 
Bilag 2 
 

Endeligt udkast til samarbejdsaftale mellem Aarhus Kommune og 
Fællesrådene 

 
 
Udkast V6: Revideret d. 14. maj - efter præsentation for fællesrådene på møder d. 

23. april, 25. april, 
29. april og 7. maj 2024. 

Udkast V7: Revideret d. 17. maj af arbejdsgruppen. 
Afventer endelig rev. af jura. 

 
Endeligt udkast til samarbejdsaftale mellem Aarhus Kommune og fællesrådene 
 

Aftalen er gældende fra 1. januar 2025. 
 

Overgangsperiode i forbindelse med ny samarbejdsaftale: 
 
Fordi der er tale om centrale ændringer i medlemskabet af fællesrådene i forbindelse 

med 
samarbejdet mellem Aarhus Kommune og fællesrådene etableres der en 

overgangsperiode til vedtægtsændringer i fællesrådene, som nævnt i afsnit 8. 
 
Overgangsperioden betyder, at: Fællesråd, der er gratis for individuelle borgere og 

med individuel stemmeret, betragtes som værende repræsentative i forbindelse med 
samarbejdet. 

 
Fællesråd, der ikke er åbne for individuelle medlemmer, eller opkræver kontingent fra 
individuelle medlemmer, skal finde en måde at synliggøre et bredt udsnit af 

synspunkterne fra lokalområdets beboere i forbindelse med samarbejdet i 
overgangsperioden. 

 
Fællesråd hvor borgere ikke har individuel stemmeret skal finde en måde at 
synliggøre et bredt udsnit af synspunkterne fra deres individuelle medlemmer i 

http://www.stavtrup.dk/


forbindelse med samarbejdet i overgangsperioden. Overgangsperioden slutter den 31. 
december 2026, hvorefter alle vedtægtsændringer skal være i overensstemmelse med 

indholdet af nedenstående samarbejdsaftale og godkendt af fællesrådets 
bestyrelser. 
 

2 
Forståelse af “repræsentativitet” i forbindelse med samarbejdet. 

Bestyrelsen skal arbejde aktivt for at indhente et mangfoldigt udsnit af borgernes 
synspunkter til de situationer og sager, hvor bestyrelsen repræsenterer fællesrådet og 
repræsentere det mangfoldige udsnit af synspunkter og holdninger i samarbejdet. 

 
Derfor vurderes repræsentativitet på, hvorvidt borgerne i et område føler sig 

repræsenteret af fællesrådet. 
 
1: Formål med aftalen: 

Formålet med denne samarbejdsaftale er at fastlægge betingelserne for samarbejdet 
mellem fællesrådene og Aarhus Kommune. Betingelserne skal understøtte den 

fortsatte udvikling af samarbejdet mellem Aarhus Kommune og fællesrådene. 
 
Formålet med aftalen er også at fastlægge nogle rammer, der understøtter en fortsat 

udvikling af samtlige fællesråd i deres arbejde som frivillige i lokalområderne, så 
fællesrådene bliver en endnu stærkere hovedaktør i Byrådets ønske om 

borgerinddragelse. 
2: Baggrund for aftalen: 
Fællesrådene er selvstændige lokale fora, som er opstået efter kommunalreformen i 

1970. I skrivende stund tæller Aarhus 38 fællesråd. En stor del af fællesrådene har 
bl.a. udarbejdet lokalsamfundsbeskrivelser, der skal være et dialogværktøj i 

samarbejdet om inddragelsen i områderne. 
Fordi fællesrådene er selvstændige fora, og ikke er nedsatte paragrafudvalg, 

fokuserer denne aftale på betingelser, der understøtter samarbejdet og udvikling af 
samarbejdet mellem Aarhus Kommune og fællesrådene. 
Samarbejdsaftalen giver fællesrådene nogle fordele i form at et tættere samarbejde 

med Aarhus Kommune og den giver fællesrådene en indgang til forvaltningen og 
Byrådet.  

Derfor rummer aftalen en række forpligtigelser for fællesrådene og Aarhus Kommune, 
der skal bidrage til at realisere formålene beskrevet ovenfor. 
 

3 
Fællesrådene skal være et lokalt talerør og organ for alle lokale borgere, foreninger, 

institutioner, virksomheder m.fl. i fællesrådets område, hvor såvel medlemmer som 
ikke-medlemmer, er repræsenteret i fællesrådets arbejde. 
For at kunne arbejde for formålet om at være en hovedaktør i borgerinddragelsen, 

skal fællesrådene være åbne for alle borgere uanset deres foreningsstatus, såvel som 
foreninger, institutioner, erhvervsdrivende m.fl. 

Som borger i et lokalområde skal man kunne genkende sammensætningen af 
områdets beboere i bestyrelsen og dens arbejde. Derfor skal fællesrådet arbejde 
aktivt for, at bestyrelsen er sammensat på en mangfoldig måde og på en sådan måde, 

at alle områdets medlemmer og borgere kan få indflydelse på fællesrådets arbejde. 
 



Fordi det endelige beslutningsmandat i konkrete plansager ligger i Byrådet, er det 
primære formål for samarbejdet mellem Aarhus Kommune og fællesrådene, at 

fællesrådene bidrager med viden om lokalområderne og igennem samarbejdet 
opbygger en konstruktiv og positiv relation til Aarhus Kommune, der skal vægte 
højere for begge parter end de enkelte sagers udfald. 

I samarbejdet mellem fællesrådene og Aarhus Kommune skal der være plads til 
uenighed med respekt for forskellige synspunkter. Samarbejdet skal altid være 

konstruktivt og løsningsorienteret, og samarbejdsforholdet skal altid være ordentligt. 
Det handler om at skabe den bedst mulige proces sammen, hvor alle får muligheden 
for at give deres synspunkter til kende. 

 
”Ny Aarhusmodel for borgerinddragelse” beskriver et generelt samarbejdskodeks for 

borgerinddragelsen, som er gældende for alle former for samarbejde i forbindelse med 
inddragelse. Byrådspolitikere og kandidater til Byrådet kan som alle andre borgere 
være bestyrelsesmedlemmer i et fællesråd. Det er nødvendigt, at bestyrelsen for 

fællesrådet afstemmer denne dobbeltrolle i forhold til interessekonflikt i konkrete 
sager, så fællesrådene og deres bestyrelser ikke gøres til fora eller organ for 

partipolitiske holdninger og beslutninger. 
 
3: Indgåelse af aftalen  

Samarbejdsaftalen indgås mellem det enkelte fællesråd og Aarhus Kommune. 
Samarbejdsaftalen skal derfor ikke ses som en aftale mellem Aarhus Kommune og 

fællesrådene som en helhed. 
4: Betingelser for aftalen 
Fællesrådet skal arbejde aktivt for at imødekomme de forpligtelser i forbindelse med 

samarbejdet, som denne aftale fastsætter og kunne vise, at der arbejdes aktivt for 
dette. 

 
5: Fællesrådenes kerneopgave 

Fællesrådene er ansvarlige for at være med til at arbejde for den gode og 
repræsentative 
borgerinddragelse i samarbejde med Teknik og Miljø. Fællesrådene er også et led i 

forventningsafstemningen mellem Byrådet og borgerne i forbindelse med 
borgerinddragelse. 

Fællesrådet skal identificere fælles ønsker og fælles behov i lokalområdet og formidle 
disse videre igennem samarbejdet med kommunen. 
Fællesrådet formidler og informerer borgerne om aktiviteter i sit område med 

understøttelse af Aarhus Kommune og opretholder en kontinuerlig kontakt med sine 
borgere. 

Fællesrådene har ansvaret for at videreformidle borgerhenvendelser i forbindelse med 
konkrete sager til Aarhus Kommune, som overbringes til fællesrådene fra borgerne. 
 

Medlemmer af fællesrådet og de øvrige borgere, foreninger m.fl. har deres egen 
forhandlingsret overfor Aarhus Kommune uanset fællesrådets holdninger og 

indstillinger. 
Fællesrådene skal skabe åbenhed og samhørighed, hvor borgerne kan forvente, at 
fællesrådene arbejder for at få indflydelse i forbindelse med borgerinddragelse og få 

belyst og gjort opmærksom på relevante temaer for lokalområdet, og arbejde for en 
helhedsorienteret og bæredygtig udvikling af lokalområderne. 

 



Fællesrådene skal skabe eller understøtte lokale samarbejder og initiativer i deres 
områder mellem borgere, foreninger, institutioner og erhvervsdrivende og fremme 

fælles sager.  
 
6: Medlemmer af fællesrådene. 

For at et fællesråd kan indgå i et samarbejde med Aarhus Kommune om 
borgerinddragelsen skal fællesrådet være åbent for deltagelse for alle borgere uanset 

tilhørsforhold til f.eks. en lokal forening eller andet. 
 
Det er desuden et krav, at det er gratis for privatpersoner at blive medlem af 

fællesrådet, så alle har lige mulighed for at udøve sin demokratiske indflydelse i 
forbindelse med samarbejdet med Aarhus Kommune. 

 
Individuelle borgere med bopælsadresse i fællesrådets lokalområde samt lokale, 
foreninger, institutioner og erhvervsdrivende kan blive medlemmer af fællesrådet. 

I forbindelse med samarbejdet med Aarhus Kommune skal fællesrådet kunne 
repræsentere et bredt udsnit af holdninger og synspunkter i sit område. Derfor er det 

et krav, at alle medlemmer har stemmeret, og at alle medlemmers stemmer vægtes 
lige, uanset om man er medlem som borger, forening, erhvervsdrivende m.m. 
Personer med erhvervs- og bopælsadresse i samme område, kan ikke stemme 

dobbelt. 
 

7: Bestyrelsen 
Bestyrelsen varetager den daglige ledelse af fællesrådet, forestår møder og håndterer 
dets anliggender. 

Bestyrelsen repræsenterer og tegner fællesrådet mellem generalforsamlingerne. 
Bestyrelsen sætter retningen for fællesrådet og dets aktiviteter. 

Bestyrelsen kan uddelegere ad hoc-opgaver til grupper af lokale borgere, med 
deltagelse af både indmeldte medlemmer og ikke-medlemmer. 

 
7.1 Medlemmer af bestyrelsen 
At blive medlem af bestyrelsen er en væsentlig opgave, man skal være sig bevidst 

om. Det indebærer at arbejde for fællesskabets ønsker, og repræsentere de 
beslutninger flertallet i bestyrelsen træffer. Derfor indebærer det at være 

bestyrelsesmedlem at være opsøgende og gå i dialog med sit område, så man har en 
forståelse for forskelligheden i holdninger blandt borgere i sit område, da det er disse 
holdninger, man skal videreformidle i situationer, hvor man optræder som 

repræsentant for sit fællesråd i samarbejdet med Aarhus Kommune.  
Det kan f.eks. være ved foretræde eller når man udtaler sig på vegne af lokalområdet 

i medierne eller i forbindelse med borgerinddragelse. 
 
Det påhviler hver enkelt fællesråds generalforsamling og vedtægter at fastsætte 

bestyrelsens sammensætning og betingelser. Dette omfatter antal medlemmer, 
længden af valgperioden og den overordnede sammensætning. 

Desuden kræves det, at alle bestyrelsesmedlemmer er medlemmer af fællesrådet, 
enten som privatpersoner eller som repræsentanter for registrerede foreninger, 
institutioner eller 

erhvervsvirksomheder. 
 

7.2 Bestyrelsens forpligtigelser 



En demokratisk valgt bestyrelse skal først og fremmest finde ud af, hvordan den 
ønsker at arbejde uden hensyntagen til tidligere traditioner, roller, dogmer, vaner, 

praksis og kulturer. 
Bestyrelsen skal arbejde aktivt på at skabe en mangfoldig sammensætning af 
medlemmerne af bestyrelsen. 

Det individuelle fællesråd forpligter sig til at varetage hele sit områdes interesser i 
samarbejdet med Aarhus Kommune. 

 
Bestyrelsen har ansvaret for at repræsentere lokalområdets mangfoldighed og 
synspunkter i borgerinddragelsen, hvor de repræsenterer fællesrådet. 

Bestyrelsen er ansvarlig for at identificere og håndtere interessekonflikter hos 
bestyrelsesmedlemmer i konkrete sager. 

Aarhus Kommune understøtter arbejdet med at etablere nye strukturer og 
arbejdsmetoder 
igennem den nye arbejdsgruppe, der beskrives i afsnit 11. 

 
8: Vedtægter 

Aarhus Kommune har et sæt standardvedtægter, som fællesrådene opfordres til at 
gøre brug af. Fællesrådene kan også gøre brug af deres egne vedtægter, men det er 
en betingelse for samarbejdet, at disse ikke er i strid med indholdet af denne 

samarbejdsaftale. 
Datoen for deadline af vedtægtsændringer er den 31. december 2025. 

 
9: Forretningsorden: 
Fællesrådets forretningsorden må ikke være i strid med indholdet af denne 

samarbejdsaftale. 
10: Samarbejdet i praksis. 

Teknik og Miljø inddrager fællesrådene på to måder: 
10.1 Ved direkte kontakt til fællesrådene fra en afdeling i Teknik og Miljø, f.eks. i 

forbindelse med planprocesser. 
”Ny Aarhusmodel for borgerinddragelse” beskriver, hvorledes inddragelsen sker 
konkret og hvornår fællesrådene inddrages specifikt i de forskellige former for 

plansager. 
 

I forbindelse med planprocesser er Teknik og Miljø ansvarlig for at sikre 
gennemsigtighed og forventningsafstemning i borgerinddragelsen, så fællesrådene 
bedst muligt kan indgå i det konstruktive samarbejde med Teknik og Miljø på vegne af 

borgerne. Her henvises der til ”Ny Aarhusmodel for borgerinddragelse” for nærmere 
information. 

Teknik og Miljø er ansvarlig for at inddrage fællesrådene så tidligt, som det vurderes 
hensigtsmæssigt eller på forespørgsel fra fællesrådene. 
 

10.2: Via en overordnet organisering og ny arbejdsgruppe, der skal være med til at 
udvikle og evaluerer det løbende samarbejde og fællesrådenes ønsker til Aarhus 

Kommune i forbindelse med samarbejdet. 
 
Arbejdsgruppen er ikke et led mellem fællesrådene og Aarhus Kommune og er ikke 

repræsentant for områderne i forbindelse med inddragelse. 
Arbejdsgruppen for fællesrådene beskrives nærmere i afsnit 11 nedenfor. 

 



11: Arbejdsgruppe for fællesrådene 
Arbejdsgruppen skal bestå af et lige antal repræsentanter, minimum seks og makisum 

ti, for fællesrådene fra henholdsvis oplandet, forstæderne og midtbyen. 
Arbejdsgruppens formål er at tilrettelægge samarbejdet med Teknik og Miljø om 
rebranding af fællesrådene og udvikling af samarbejdet med Aarhus Kommune. 

 
Arbejdsgruppen forestår planlægningen af formandsmøde og fællesrådsseminar i tæt 

samarbejde med Teknik og Miljø, og prioriterer indholdet af disse i forhold til 
nyetablerede fællesråd og et evt.behov for et grundforløb i fællesrådsarbejdet. 
 

Arbejdsgruppen tager initiativ til en evt. revidering af samarbejdsaftalen og 
udarbejder forslag til den i samarbejde med Aarhus Kommune. 

Medlemmer af arbejdsgruppen for fællesrådene har ansvaret for at tage konkrete 
problemstillinger op til dialog i arbejdsgruppen i forbindelse med samarbejdet. 
Arbejdsgruppen har, sammen med forvaltningen, ansvaret for realiseringen af 

fællesrådenes ønsker til Aarhus Kommune i forbindelse med samarbejdet. (Afhænger 
af budgetforhandlingerne) 

Arbejdsgruppen laver sammen med forvaltningen en løbende evaluering af 
samarbejdet om borgerinddragelsen i relation til samarbejdsaftalen og ”Ny 
Aarhusmodel for borgerinddragelse”. Hvordan samarbejdet mellem arbejdsgruppen og 

Teknik og Miljø skal foregå i praksis, planlægges af den nedsatte arbejdsgruppe og 
Teknik og Miljø herunder, hvordan arbejdsgruppen formidler tilbage til fællesrådene 

om sit arbejde. 
 
11.1 Valg til arbejdsgruppen: 

Repræsentanterne til arbejdsgruppen vælges demokratisk af fællesrådenes 
medlemmer via et møde. Afholdelse og facilitering af disse møder understøttes af 

Teknik og Miljø. 
Perioden, man er valgt til i arbejdsgruppen m.m. fastsættes af fællesrådene til det 

årlige 
fællesrådsseminar. 
 

12: Aarhus Kommunes forpligtigelser i forbindelse med samarbejdsaftalen 
Afventer yderligere afklaring. (Kræver øget budgetramme) 

 
13: Opsigelse af samarbejdsaftalen 
Hver part kan til enhver tid uden varsel opsige samarbejdsaftalen, hvis den ene part 

ikke lever op til indholdet af samarbejdsaftalen eller ikke ønsker at være bundet af 
aftalen længere. 

“Ny Aarhusmodel for borgerinddragelse” beskriver følgende i sit samarbejdskodeks, 
der er 
gældende for alle samarbejder, herunder denne samarbejdsaftale. 

“Hvis kodekset ikke efterleves og gentagende gange overtrædes, kan dialogen og 
samarbejdet sættes på pause eller i sidste ende afbrydes. Dette vil ske gennem 

skriftlig dokumentation med henvisning til samarbejdskodekset.” 
Ved opsigelse af aftalen ophører fordele i forbindelse med samarbejdsaftalen, 
understøttelse af fællesrådet fra Teknik og Miljø samt økonomisk tilskud med 

øjeblikkelig virkning. 
 

 



Bilag 3 

Michael Rønde <michaelrnde@gmail.com> 
 

ons. 15. maj, 09.22 

(for 6 dage siden) 

 

 

 

 til post 

 
 

Hej Merethe ? 
 

Læset lige på hjemmesiden at der evt. skulle være et metaldetektor arr. her i 
foreningen 

 
Jeg er jo aktiv detektorfører igennem 12 år her i området og kunne hjælpe, både med 
et oplæg om hvordan og hvad, samt regler..  

Kan fortælle og fremvise hvad der er fundet her i området og en måske tur i marken.. 
 

Hvem er tovholder på dette ? 
  
 

 


